
Communicatio Ii 
stationis phytophaenologicae Kolozsvarensis. 

(Cum una tabella) 

írta: Győrffy I. 

A phytophaenologia — közismert — nagyértékű eredményeket hoz 
ki. Annál feltűnőbb, hogy nálunk oly kevés mívelője akad, pedig közép-
osztályunk sok rendje, főleg a középiskolai tanárok botanika iránt hajla-
mos része nálunk is igen sok hasznos és értékes követ hordhatná-
nak össze. 

Phaenologusunk eddigelé sem vala sok: megboldogult D R . STAUB 

M . és a most is nagy kitartással munkálkodó, lelkes fáradhatatlan H E G Y -

FOKY KABOS túrkevei plébános. 
Cikkem megindítására az ösztönzött, hogy legyen Kolozsvárt is 

egy megfigyelő állomás, amelynek megfigyelési eredménye a majdan ily 
irányban foglalkozónak adattárúl szolgáljon; másodsorban pedig az, 
hogy a Magyar Alföld tudományos kutatását végző Bízottságnak is 
segítségére lehessek. Mert, hogy a virágozás kezdete hamarább áll be 
az Alföldön, mint a hegyvidéken, ugyan ismert tény, de hasznos leend, . 
ha rideg számokkal is bizonyítjuk. 

Csak őszinte sajnálkozással tölt el, hogy az Alföldi Bízottságnak 
a növényphaenologiai megfigyelések érdekében kiadott lelkes felhívása 
oly mostoha fogadtatásra talált, miként HEGYFOKY KABOS egyik cikkéből 
nyilvánvaló. (Az alföldi növényphaenologiai megfigyelésekről. Földr. Közt. 
XLI. 1913:417—425). 

Az adatok túlnyomó része enmagam megfigyelése; származik kint 
a szabadból Kolozsvár környékéről (Plecska völgy, Bükk, Feleki oldal, 
Monostori völgy). Több növény virágzása kezdete megfigyelésénél 
(a Házsongárd részen): feleségem is segítségemre volt, köszönetet nem 
mondok Neki, mert nem is fogadná el, mivel tárgyszeretetből tette. 
Négy adatot köszönök G Ü R T L E R KoRNÉL -nak (3) és PÉTERFI M Á R T O N -

nak (1); eme adatokat külön is megjelöltem. 
Szintén tudományszeretetböl vállalta D R . MAUKS KÁROLY igazgató 

főorvos úr (Algyógy, Sanatorium) közvetlen környéke megfigyelését. 
Adatait külön columnában adom. Rendkívül érdekes e táblázat, bizo-
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nyitja, hogy már Algyógyon is hamarább indul meg a Természet. 
D R . MAUKS KÁROLY igazgató-főorvos úrnak ügyszeretete nagy hasznára 
lesz a Phaenologia-nak. 

Megfigyeléseinknél szigorúan tartottuk magunkat a phaenologiai 
szabályokhoz, alkalmazkodtunk a Giesseni schema-hoz, növényeink 
tömege is a DR. E. IHNE rendszerében szereplőknek felel meg, csak 
néhány Erdélyre jellemzőt vettem még be listánkba. Az alább adandó 
Rövidítések magyarázatát is szószerint vettem át a Giesseni schema-ból, 
illetőleg az ez után készült Alföldi Bizottság kiadta „Utasítás"-ból; 

Rövidítéseinkhez még csak pár szót. „28. IV." jelenti április 28.-án, 
ha pedig pld.: (28. IV.) van, vagyis zárójeles dátum, jelenti, hogy 
előrehaladottabb állapotot talált a megfigyelő, sok virágzót; nem éppen 
a virágzás kezdetekor ioxáiút meg ott, vagyis késői adat. 

Adataim hiányait remélhetőleg — több munkatársat szerezve — 
leküzdhetem már a II. jelentésben. 

Communicatio Ii 
stationis phytophaenologicae Kolozsvarensis. 

(Cum una tabella.) 

Auetore: Professore I. Györffy 

Die Phytophaenologie bringt — bekanntlich — sehr wichtige Er-
gebnisse ans Licht. Desto auffallender ist- es, dass bei uns so wenige 
diesen Zweig der Botanik cultivieren, wo doch manche Schichten der 
Gesellschaft, besonders die botanophilen Mittelschullehrer auch bei uns 
sehr nützliche und wertvolle Ergebnisse zusammentragen könnten. 

Phytophaenologen gab es bei uns nur wenige, so: weil. DR. M. 
STAUB und der eifrige, begeisterte und unermüdliche Pfarrer: KABOS 

HEOYFOKY in Túrkeve. 
Die Veröffentlichung meiner Mitteilung beginne ich einerseits darum, 

damit auch in Kolozsvár eine phytophaenologische Station existiere, 
deren Beobachtungs-Ergebnisse dereinst den für dieses Wissensgebiet 
sich Interessierenden stets zur Verfügung stehen können, andererseits 
um der wissenschaftlichen Untersuchungscommission des Ungarischen 
Alfölds an die Hand zu gehen. Das dass Blühen im Alföld viel früher 
beginnt, als in den Gebirgsgegenden, ist allbekannt, es wird dennoch 
nicht schaden, diese Tatsache auch mit exact-sprechenden Zahlen zu 
beweisen. 

Es ist sehr bedauerlich, dass der begeisterte Aufruf der Alföld-
Commission hinsichtlich der phytophaenologischen Beobachtungen so 


